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MARTIN EINFELDT,  
KOMMUNIKATIONSRÅDGIVER

- Jeg er autodidakt juletræsstylist, siger Jørgen 
Bang. Jeg kan ikke huske, at jeg har gået i 

skole, men jeg har nok været der. Jeg har nok 10. klasse.

- Det var tilfældigt, at jeg kom ind i juletræsbranchen. 
Jeg kunne godt lide skovbrug og ville gerne arbejde med 
det. Jeg begyndte som skovarbejder 1. november 1979 i 
St. Restrup Skov mellem Aalborg og Nibe. Den var ejet af 
skovfoged Helge Jacobsen. Jeg fik 32 kr. i timen, og det 
steg til 37 kr. i løbet af et halvt år.

- Noget af det første jeg blev sat til, var rækkehugst i 
rødgran. Træerne var 5-8 meter, så vi kunne lave en 
hegnspæl eller en rafte af bunden, og hvis der var 
noget, der bare lignede et juletræ i toppen, bare der var 
3 grenkranse imellem 1,75 og 2,20 meter, så kunne det 
bruges og blev skibet til Sverige. Det var simpelthen 
noget lortearbejde. De høje træer var stive i grenene, og 
de knækkede, når vi trådte på dem i frostvejr. Men vi fik 
gode priser, virkelig.

- Alle har jo en skovparcel i Sverige, men hvis der ligger 
en meter sne derude, så køber de hellere deres juletræer. 
Selv nu om dage hvor der bliver dyrket mange juletræer 

ILD I OLIETØNDEN,
gift i rygsprøjten

Interview med Jørgen Bang som har dyrket juletræer 
siden dengang, hvor topender fra tyndinger i rødgran 
kunne sælges til Sverige for gode priser.

Ingen vidste noget om at dyrke juletræer. Alt skulle  
man selv finde ud af, og der blev brugt metoder,  
som ingen ville eller måtte røre ved i dag.

Alle fotos i denne artikel stammer fra Skyttegården, en 
anden juletræsejendom nær Nibe. Ejeren dengang var 
skovfoged Holger Vestergaard, og fotos er stillet til rådighed 
af hans søn Keld Vestergaard, KV Juletræer.

Snøremaskine fra før netmaskinens tid, ca. 1980.
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i Sydsverige, kan vi tydeligt mærke, at vores svenske 
kunder vil have ekstra træer, når der er sne.

Vi vidste intet og delte ikke, hvad vi fandt ud af
- Helge Jacobsen havde mange juletræer i skoven, den-
gang var der ikke så meget ude på marken. Rødgranerne 
røg til Sverige, og nordmannsgran, nobilis, ædelgran, 
grandis, koreagran, alt muligt blev solgt som juletræer til 
Tyskland via Hans Voss (se Nåledrys 117 om grossisterne 
som opdagede eksportmarkederne).

- Det var ét stort eksperiment. Vi anede ikke noget om 
dyrkningen og måtte finde ud af det hele selv. I starten 
satte vi ikke hegn, og dyrene åd meget af det. Vi måtte 
prøve os frem og finde ud af, hvad der kunne lade sig gøre.

- Vi købte frø og måtte tage, hvad vi fik tilbudt. Jeg ved 
ikke, hvor vi fik frøene fra, men der må have været 
nogle frøhandlere også dengang. Vi såede selv, lavede 
planterne og plantede dem ud. 

- Det var med lukket mund, ingen andre fik noget at vide. 
Det var underligt, og jeg kunne heller ikke forstå, hvorfor 
det skulle være sådan. Men når vi talte med Helge om, 
hvad man kunne gøre af forskellige ting, så skulle det 
absolut ikke uden for matrikelnummeret.

Sådan er det stadigvæk i Tyskland.

Alt var håndarbejde og med masser af kemi
- Inde i skoven var alt arbejde manuelt. Der var ingen 
maskiner bortset fra motorsave og traktorer.

- Vi plantede med spade, og der havde typisk været 
rødgran før. Så vi måtte sætte planterne, hvor vi kunne. 
Vi prøvede at ramme nogle rækker, men det var ikke så 

Hjorthede
Planteskole A/S

Den rigtige plante
På det rigtige sted
På det rigtige tidspunkt
Til den rigtige pris

Ramper til læsning på lastbil. Midten af 1980'erne.

Helikoptersprøjtning, sandsynligvis med parathion (bladan) 
imod lus. Sidst i 1970'erne.
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nøjagtigt. Vi holdt en afstand mellem 1,40 og 1,60 meter 
både i og mellem rækkerne, så der var væsentligt færre 
planter pr. hektar end i dag. Vi plantede løbende ind, ef-
ter der var blevet skovet. Vi satte så et træ på hver side 
af det gamle stød, stadig med cirka halvanden meters 
afstand, hvis det ellers var til at komme i jorden.

- Alle planterne blev dyppet i DDT, inden de blev sat i 
jorden. Ikke bare juletræerne, men alle de planter, som 
skovbruget brugte dengang. Det var især for at holde den 
store snudebille væk.

- Vi smurte topskud både i rødgran og nordmannsgran, 
inden vi begyndte at hegne. Det virkede OK, men vi skulle 
jo lige først finde ud af det. Det stank ad helvede til. Der 
var et færdigprodukt, og vi blandede også noget selv 
med tjære og krydderurter.

- Vi løb rundt i alt muligt terræn og sprøjtede med Vel-
par og Atrazin, og hvad der nu var dengang. Vi brugte 
også noget giftigt stads, som hed 2,4-D (2,4-dik-
lorfenoxy-eddikesyre) til ukrudt, men det blev også 
forbudt kort tid efter. Skovukrudtet, fx hindbær og 
brombær, kunne vi måske have taget med le, men det 
var vi ikke meget for, så gik vi i stedet lidt langsommere 
med rygsprøjten. Og så brugte vi Parathion mod lus og 
gråsnuder og de store snudebiller, og hvad der ellers 
var af skadedyr.

- Mod et svampeangreb fik vi fra en frugtavler noget, de 
kaldte en bordeauxblanding. Der var masser af kobber i, 
altså blåsten (kobbersulfat), og det blev bordeauxfarvet, 
når det blev rørt op. Det brugte man allerede for 100 år 
siden i frugtplantager og vinproduktion. Den blanding 
brugte vi også rygsprøjten til.

- Vi gødskede også med håndkraft. Arealerne var 
mindre end i dag. Det var små parceller i skoven, fx på 
en bakketop med ler omkring. Mange steder plantede 
vi ammetræer i hver 4. række, fx rødel som afgiver lidt 
kvælstof gennem rodnettet. De gik som regel ud, når de 
fik noget Velpar.

- Vi slæbte ud og snørede træerne manuelt, der var 
ingen netmaskiner. Vi havde bare en tragt med en snor, 
som blev bundet til roden, og så trak vi træet lige så stille 
igennem. Åbningen var 55 cm, så vi trykkede grenene 
lidt sammen, og blev det for løst, så faldt snoren af igen, 
det var besværligt. Men det beskyttede grenene, så de 
ikke brækkede.

-  Træerne skulle køres ud med traktor med vogn, 
læsses på en transportør og så op i en lastbil. Det var et 
kæmpe arbejde.

- Kvaliteten af træerne var slet ikke som i dag. Det var 
naturtræer, hvor vi godt nok ikke gjorde ret meget. 
Men hvis der var to toppe, så klippede vi da den ene af. 
Sideregulering brugte vi ikke. Hvis der var for meget på 
siderne, klippede vi det til pyntegrønt og ventede 2-3 år 
med at skove et juletræ. Pyntegrønt fik vi mange flere 
penge for dengang.

Klipning af pyntegrønt med livet som indsats
- Noget af Helge Jacobsens jord var rigtig, rigtig dårlig. 
Træerne groede næsten ikke, de var 3 gange så brede, 
som de var høje. Det kunne vi så heller ikke sælge 
dengang. Men hvis de blev noget større og fik fat, kunne 
vi klippe pyntegrønt i bunden, og så kunne der måske 
blive et træ fra en meter og op.

Holger Vestergaard begyndte at plante nordmannsgran på mark allerede i 1963. Her er det den tyrkiske proveniens Savsat Papart. 
Den vokser hurtigt og giver tynde træer, men på sandjorden var det bedre end Ambrolauri som blev mere bred end høj.
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- Større træer klippede vi med stangsaks. Hvis træerne var 
for store til, at saksen kunne ramme grenene, kravlede vi op 
i dem. Først med en 9-meter-stige for at komme op til friske 

grene, og hvis det ikke var nok, måtte vi kravle videre selv. 
Hvis vi skulle over i nabotræet, måtte vi kravle næsten helt 
op i topskuddet og få træet i sving indtil vi kunne få fat i det 

Helikopter med sprøjtebom sidst i 1970'erne.

JULETRÆSEJENDOM
I DET NORDVESTLIGE POLEN

En veldrevet, velrenommeret og næsten gældfri juletræs- 
ejendom med 140 ha juletræer i nærheden af Koszalin, Polen 
udbydes til salg. Produktionen består primært af nordmanns-
gran, også i potter, samt mindre mængder blågran og nobilis 
til klip. Der er en velfungerende daglig polsk ledelse og stabile 
og erfarne medarbejdere. Produktionen afsættes primært på 
det polske marked, men også i de omkringliggende lande.

Ejendommen har en 550 m2 stort herskabelig hovedbygning 
som benyttes af ejerkredsen.

Det er en andel på 10-20 pct. som ønskes solgt. Årsagen 
er at enkelte aktionærer grundet alder ønsker at afhænde 
deres aktier. Den danske hovedaktionær søger en ny aktionær, 
som kan være med til at videreudvikle firmaet. 

For nærmere information venligst kontakt: 
Skandinavisk Natur og Jagt – Ejendomme internationalt
Flemming Lehbert Sørensen 
info@naturjagt.dk
Tel.: +45 51 18 17 95

TIL 
SALG
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næste træ og kravle over i det. De træer kunne være 15-20 
meter. Der skulle så også helst være nogen nede på jorden 
til at flytte stigen, når vi skulle ned igen.

- Vi havde sikkerhedsline på.Det var nødvendigt, når 
vi skulle ud at klippe en meter fra stammen, det er jo 
ikke til at hænge i armene der. Men når man skulle over i 
nabotræet, var man nødt til at tage den af.

- Det var først oppe i 1990'erne, at vi begyndte at klippe 
fra lift.

Brændende olietønder imod frost
- Vi havde frostproblemer og kunne ikke rigtig gøre 
noget ved det.

- Jeg begyndte at plante nordmannsgran selv i 1982 på 
landbrugsjord. Man sagde, at plantninger om efteråret 
skulle gro, plantninger om foråret kunne gro. Så vi plan-
tede 5000-6000 om efteråret, og da vi kom til foråret, var 
de ræverøde. Alle sammen. Ikke én overlevede. Så der var 
måske noget om, at de kun kunne gro inde i skoven med 
et mildere klima end ude på marken. Jeg plantede igen i 
efteråret 1984, der skete det samme. De døde rub og stub. 
I 1980erne var der så modbydeligt koldt om vinteren. 
Men jeg plantede igen i foråret 1986, og de groede alle 
sammen. Så har jeg plantet om foråret siden.

- Når der var varsel om nattefrost i foråret, satte vi 
olietønder op i de lave områder med brænde og olie 
og spildolie, og hvad vi kunne finde. Så kunne vi hæve 
frosten med en halv eller en hel meter.

- Senere fik vi en tågesprøjte. Så kørte vi med den og 
sprøjtede vand eller luft på træerne.

Maskiner, opfindelser og videndeling har skabt 
udviklingen
- Den største forskel fra dengang til i dag er, at maski-
nerne har overtaget rigtig meget af arbejdet. Plantning 
med maskine begyndte i 1980'erne på markjord, det 
samme med sprøjtning med traktorsprøjte.

- Vi punktgødskede endnu længere. Det var først i 
1990'erne, at man begyndte at eksperimentere med at 
sprede gødning ud over træerne og lade det falde ned, 
så det ikke gjorde skade.

- Der var en smed i Astrup, Kurt Rytter Andersen, som 
begyndte at lave maskiner (Astrup Smede- og Maskin-
værksted, stiftet 1989, det nuværende ASM Østervang). 
Han var dygtig og opfandt, hvad der var brug for, fx en 
enarmet sprøjtebom, der kun sprøjtede til den ene side, så 
man kunne holde sig fri af læhegn. Dem lavede han nogle 
hundrede stykker af, og plantemaskiner lavede han også.

- De første netmaskiner kom fra Tyskland, men der gik 
ikke mange år, før de blev lavet herhjemme.

- Og mange træer skulle spidses, det skal de stadigvæk, 
og vi fik en lokal smed til at lave en spidsemaskine.

- Den dybe tallerken blev nok opfundet flere steder sam-
tidig. Det var først, da foreningen (Danske Juletræer) blev 
stiftet i 1984, at man begyndte at udveksle ideer. Der blev 

Stort udbud 
Gode kvaliteter
Skarpe priser

F rstplant ApS   ·   Ribevej 47   ·   8723 Løsning   ·   T 2014 1869  ·  T 2140 3021   ·    f rstplant@f rstplant.dk   ·   www.f rstplant.dk

Netmaskine fra 1980'erne og samme læsserampe som fotoet side 37. Den røde JL traktor, en klassisk dansk model , kører den dag i 
dag efter 17.000 timer. 
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holdt markvandringer, og folk ville gerne vise frem, hvad 
de gik og lavede. Og det var selvfølgelig også vejen frem 
at få noget samarbejde.

- Det ser vi også i dag, når der er markvandringer. Der går 
folk og snakker 2 og 3, det kunne være sjovt at høre, hvad 
de snakker om. Der bliver byttet nogle ideer rundt omkring.

- Nu om dage har vi også fundet ud af at klare os uden al 
den kemi. Først så hov!, der forsvandt Atrazin, så for-
svandt Velpar, så forsvandt flere ting; og så begyndte vi 
med andre metoder, fx at bundklippe træerne og at køre 
afskærmet sprøjtning. Det er intet problem, vi kan sagtens 
dyrke juletræer med det, vi har til rådighed i dag.

Fuldtidsprofessionel juletræsdyrker og grossist
Jørgen Bang skiftede i 1986 til Dan-Træ (Amager og 
Lomborg) som udelukkende dyrkede og handlede 
med juletræer. Anders Amager kom fra grossisten T.H. 
Thomsen (se Nåledrys 117). 

- De startede med at købe en ejendom på 80 ha ved 
Farstrup (også i Himmerland) og lejede også en masse 
jord. I 1986 havde de plantet 200 ha med nordmanns-
gran. Det var rigtig meget dengang. Og det var især ude 
på marken, det var man ikke vant til. Skovfolkene var 
dygtige til at holde denne her givende forretning skjult 
over for andre producenter, så landmænd var endnu ikke 
kommet i gang med at plante.

- Jeg købte også lidt jord og producerede selv. Jeg plan-
tede 4 ha i 1986 med rødel som ammetræer og renhol-
delse med får. Jeg solgte den kultur i 1991 og købte andre 
kulturer for pengene. Så var jeg i gang.

Dan-Træ gik ned i 1991, fordi de som så mange andre 
brændte sig på et svigtende salg i det gamle Østtyskland 
efter et forrygende godt 1990, som lokkede alt for mange 
derned året efter.

Så gik Jørgen Bang selvstændig i 1992 og fik en god start i 
hullet efter Dan-Træ, som efterlod leverandører og tyske 
kunder uden kontakt til hinanden.

- Jeg eksporterede også pyntegrønt til Tyskland, men 
stoppede i 1997. Der fik jeg 12-16 kr. for et kilo nobilis og 
tænkte, at nu gad jeg ikke mere, fordi prisen var faldet så 
meget. I dag er prisen 7 kr.

Jørgen Bang ApS sælger nu 150.000 træer om året 
og producerer de 120.000 selv. Langt de fleste er nord-
mannsgran, og dertil planter han lidt bornmülleriana 
hvert år.

Muligheder for billigere dyrkning
- Vi er blevet dygtigere og dygtigere til at producere, 
vi laver nåleanalyser og jordanalyser, og træerne har 
det perfekt. Det er blevet nemmere at lave det perfekte 
juletræ, så der bliver flere og flere af dem og til sidst for 
mange, og så falder prisen.

I Nåledrys 114 foreslog Sven Fenger nogle drastiske 
besparelser for især små producenter: Opgiv tætte 
formklippede træer. Opgiv topskudsregulering. Opgiv 
forårsgødskning, som især fremmer vækst af top- og 
sideskud. Opgiv at holde kulturer ukrudtsfri. Opgiv 
sprøjtning mod lus og brug af insekticider.

Til det svarer Jørgen Bang: 

- Jeg tror ikke, at der er en fremtid for branchen i at lave 
den helt billige og dårlige vare i store mængder. De store 
producenter i Danmark, som sælger billigt, kører med 
underskud. I Polen er det nemmere, der er hektartilskud til 
produktionen, og der er stort set heller ikke nogen skat.

- Vi kan også mærke, at klimaet forandrer sig. Der er 
større vækst, og der er større sidevækst. For 10-15 år 
siden nippede vi internodiegrene mellem 3. og 4. gren-
krans, i dag kommer internodierne ud mellem 2. og 3. 
krans. Der er heller ikke rigtig nogen vinter til at bremse 
noget, træerne gror jo næsten hele året. Men vi er 
stadig nødt til at gøde, da nålene ellers ville blive meget 
korte og gule.

- Men man kan jo godt plante flere træer pr. hektar, så de 
bliver tyndere, og man kan bruge maskiner til at form-
klippe, så det bliver lidt billigere. Man kan måske også 
spare nogle af omkostningerne, hvis man kan få gode 
klonede planter og lave en ensartet vare. Men det plante-
materiale, vi har i dag, kræver arbejde.

- Danmark er tæt på selvforsynende med frø, og det er 
absolut vejen frem. Vi kører så vidt muligt med danske 
provenienser. De er meget nemmere at have med at 
gøre, de er meget mere ens, også i udspringstidspunkt, 
og det bliver bare bedre endnu.

AIS SPROG TILBYDER
  Undervisning i engelsk, tysk, fransk, italiensk,  
spansk m.fl. en-til-en over Skype eller Teams

  Oversættelser
  Korrekturlæsning
  Tolkning

RING FOR ET 
UFORPLIGTENDE TILBUD.

AIS Sprog
Amalievej 20
1875 Frederiksberg C
Tlf. 33 25 32 01
www.ais-sprog.dk
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Elendige og billige træer vil dominere i Tyskland

Så snart sæsonens sidste juletræer er lagt på paller, 
tager Jørgen Bang hvert år ud og besøger kunderne og 
markederne.

- I øjeblikket bliver 35 % af juletræerne i Tyskland solgt af 
stadehandlere. De betaler stadig en anstændig pris, men 
de forsvinder efterhånden. Handlen går til supermarkeder 
og kædebutikker.

- Det er jo skrækkeligt at køre rundt dernede, og så 
kommer der et skilt med et juletræ til 9,99 euro, og så 
kommer der et skilt til og et til. Det kan vi ikke leve af i 
Danmark, så er vi nede i, at producenten får måske 30 kr.

- Det er også frygteligt at se de elendige træer i de tyske 
supermarkeder; som producent gør det sgu helt ondt at 
se sådan noget bras. Den slags træer er væk for længe 
siden fra vores kulturer. Det ligner de rødgraner, vi solgte 
til svenskerne for 40 år siden.

- Vi er blevet alt for gode til at producere, og der er ikke 
brug for alle de danske træer i fremtiden, er jeg bange 
for. Vi bliver nødt til at reducere mængden.

Det er også udsigten for Jørgen Bangs egen produktion:

- Vi begynder så småt at sadle om til at sælge fæld-selv-
træer og oplevelser for familien. Jeg tror gerne, at folk kører 
30 km fra Aalborg ud til os for at få en oplevelse. Men 
man kan ikke sælge 150.000 træer til Aalborg og Nibe.

Jørgen Bang blev interviewet af Martin Einfeldt, Peter Ryhmer 
og Claus Jerram Christensen.  

Uddrag af Jørgen Bangs CV
 Født 1959 i Himmerland.

 Ingen skoleuddannelse efter 10. klasse.

  Ansat 1979 som skovarbejder i St. Restrup Skov 
mellem Aalborg og Nibe.

  Ansat 1982 som skovarbejder på Nørlund Gods 
i Rold Skov.

 Ansat 1986 i Dan-Træ (Amager og Lomborg).

 Selvstændig siden 1992 i Jørgen Bang ApS.

Tidligere artikler i serien om  
branchens historie
•  Vi er nødt til at dele vores viden. Interview 

med Finn Jacobsen om, hvordan samarbejde, 
videndeling og produktudvikling blandt pro-
ducenterne har været afgørende for branchens 
succes. Nåledrys 113.

•  Juletræsbranchen blev stor med Europas mar-
keder - og vil måske skrumpe i dem? Interview 
med Svend Fenger om udviklingen af marke-
derne i Storbritannien og Frankrig og etable-
ringen af en europæisk juletræsdyrkerforening. 
Nåledrys 114.

•  Født i opsving, kaos og samarbejde det meste 
af tiden. Interview med Esben Møller Madsen 
og Kaj Østergaard om organisering af produ-
center i det som skulle blive til Danske Jule-
træer. Nåledrys 116.

•  Grossisterne skabte eksportmarkederne. In-
terview med J.E. Bjørn om de første succesrige 
grossister i 1960’erne, som opdagede, at der 
var penge i danske juletræer. Nåledrys 117.

Har du selv set eller hørt noget skelsættende i jule-
træbranchens fortid? Danske Juletræer vil opspore 
og fortælle historier om de mennesker, ideer, 
opfindelser, beslutninger, tilfældigheder, fejltagel-
ser, fiaskoer og succeser, som gjorde Danmark til 
verdens største eksportør af juletræer og klippe-
grønt. Kontakt sekretariatet på tlf. 45 35 24 12.

 

Liste over Skyttegårdens maskinindkøb 1978-94. Bemærk 
f.eks. JL-traktoren til 87.000 kr., en snøremaskine til 15.500 kr., 
tågesprøjten til 20.650 kr. og gødningssprederen til 29.500 kr.  


